

Die „Blehen“ (I) sind im II. Verzeichnis mit „Bramae seu Cypriini lati“ umschrieben. Es sind unsere heutigen Bleien oder Brassen, *Abramis brama* L. Kentmann schreibt von ihnen: „Blehe vel Plötze [! jetzt *Leuciscus rutilus* L.] piscis est latus, argentei nitoris: dorso parum fusco, cui aliquid cœrulei admixtum est: corpore tenui. squamis tegitur ut Cyprinus. Ab initio dum digito breviores sunt, a figura nominantur Weidenbletter / id est, Salicum folia: deinde aliquanto maiores Windblehen: iam vero at librae pondus aucti et maiores, Blehen vel Plötzen. Tandem bilibres aut trilibres (varo enim tres libras in Albi superant,) Brossen vel grosse Blehen. Hi cum copiose capiuntur, incisis ventribus saliti conduntur in vasa ut vendantur. Plotzen autem vocantur quod figura referant usitatum antiquitus gladii genus valde latum, breve ac tenue, eodem nomine dictum. Piscis hic latus ac tenuis ore est acuto, capite parvo, oculis pulchris: naribus utrinque geminis. Dentibus, corde et intestinis non dissimilis est Corvo (vulgo dicto piscis, einem Rappen:) nisi quod fellis folliculum habet rotundum: et vesicam magnam, aere plenam, dupllicem: quarum utraque cordis figuram p[ro]ae se fert. E maiori venula ad pulmonem fertur. Corvi autem vesica oblonga est, ut in Lucio, Cyprino, aliisque Albinis piscibus. E piscinis aut stagnantibus aquis in Albim venit: in quo parit, proficit et pinguescit. Capiuntur autem subinde et magni et parvi: sed non prius quam aqua vehemente ventorum vi commoveatur, aut tempestatibus ac pluviis turbetur: tunc enim e vado ascendit. Parit circa medium Maji: eoque tempore praecipue et plurimi capiuntur. Amant vadum herbosum: ut plurimum enim herbis et vermibus pascuntur. quare cum Albis inundat, e profundo ad plana riparum se recipiunt: in quibus, extra illud tempus quo pariunt, capi solent. Bonus et boni saporis est piscis sive recens assus, aut in aqua ad iuris fere consumptionem elixus: sive infumatus similiter elixus. Haec Kentmanus.“ (Paral. p. 16.)

In die Region des Bleis gehört auch der „Beisecker“(\*), Schlammpeitzger, *Misgurnus fossilis* L., der im 2. Verzeichnis „Poecilias“ bezeichnet wird. Nur im „Nomenclator“ (p. 287) findet sich über das Vorkommen des Schlammpeitzgers in der Pulsnitz und der Röder eine Angabe, die von Fabricius zu stammen scheint\*\*). Den für den Schlammpeitzger gebräuchlichen Namen „Wetterfisch“, den Kentmann (neben Poecilias!) am Schluß des II. Verzeichnisses angibt, führt Gesner nirgends beim Schlammpeitzger an.

Der Bitterling, *Rhodeus amarus* Ag., verbirgt sich in den Verzeichnissen unter den Namen „Oberkottichen“ (I) und „Alburnus Aussonii“ (II). Gesner schreibt (p. 718): „Ad hoc pisciculorum genus [Phoxi-

\*) Die erste Erwähnung findet der Schlammpeitzger in einem Glossar des 15. Jahrhunderts (L. Diefenbach: *Gloss. latino. germanicum mediae et inf. aet. Francofurti a. M. 1857*, p. 330a) als peysker, dann bei Georg Agricola (*De animantibus subterraneis liber. [Basileae] Froben. M. D. XLIX. p. [87]*) als peifker, weiter in den äsopischen Fabeln des E. Alberus (Franckfurdt 1550, 19, 151) als Peiscker. Der 4. Beleg ist unser Beisecker. — Bei Fabricius findet sich noch die biologische Anmerkung: „Hic solus piscis emittit sonum.“ In der Tat erzeugt er durch rasches Ausstoßen der Luft durch den After einen murmelnden, oft pfeifenden Ton, ähnlich wie der Karpfen, der Wels u. a. beim gleichen Verfahren durch den Luftgang. Daher leitet sich auch der Name „Peitzger“ vom poln. piskorz, böhm. piskoř = Pfeifer ab, das volksetymologisch zu „Beifser“ wurde.

\*\*) „In Misena trans Albim duobus locis, quod scio, foduntur: ad Polnitium amnem prope Ortrantum, et ad Dobram rivum prope Hanam oppidum. Item in pratis ad Rederam fluvium copiose effodiuntur, si flumen inundet.“